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UKRISTKOVADOMU. Umělec a bohém vzbuzující
často rozruch svými díly i šokujícími happeningy
Lubo Kristek nabídl divákům v Brně před domem v
Tišnovské ulici 77 premiéru snímku ABOVO. Film
podal svědectví o umělcově životě i tvorbě. Ne-
otřelé stopy originálních děl umělce Luba Kristka
si mohou zájemci nyní navíc vychutnat v nové pu-
blikaci. Netradičně ji najdou zdarma na webech
kristkuvdum.cz a vuku.cz. (ipe)

Více na znojemsky.denik.cz
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Potrénují mozek v knihovně
Znojmo – Lidé ze Znojma či okolí mají příležitost po-
trénovat si paměť a zjistit, díky jakým technikám či
„zlepšovákům“ nezapomenou doma klíče nebo vy-
pnout sporák. Setkání se koná ve čtvrtek 16. září ve
znojemské knihovně, další termíny jsou naplánované
na 14. října, 18. listopadu a 16. prosince. Začátek je vždy
od pěti hodin. Přihláškymohou zájemci zasílat na e-
mailovou adresu halova@knihovnazn.cz. Účastnický
poplatek je šedesát korun. (ipe)

JIŽNÍ MORAVA | Z regionu

V Brně omezí
reklamy, proti
jsou podniky
Špatně umístěnou nebo
nevhodnou reklamu chce
vedení Brna brzy regulo-
vat. Podle podnikatelů
jsou jakákoliv omezení
nepřípustná. Změny na-
stanou do konce roku.

TEREZIE SEKÁČOVÁ

Brno – Křiklavé barvy, ne-
vhodný obsah nebo neod-
povídající umístění. K ome-
zení billboardů a plakátů se
nově uchýlili představitelé
Brna. Cílem je zbavit město
takzvaného reklamního
smogu. Podobná pravidla
zavádějí také další města,
třeba Znojmo. Mnohým
podnikatelům se však taková
rozhodnutí nelíbí. „Všechna
omezení jsou akorát způso-
bem, jak nás víc kontrolo-
vat,“ stěžovala si včera na-
příklad Alžběta Karnethová
provozující malou pekárnu.
I přes nesouhlasmnohých

do konce roku zmizí z ulic ve
středuměsta téměř stovka
reklam, jejich působení
chtějí Brněnští omezit také
kolem hlavního nádraží.
Náměstek primátorky Petr

Hladík uvedl, že snahou je
zajištění příjemného a čisté-

ho prostředí. O změně roz-
hodli radní. „Nejdřív odstra-
níme reklamy ze zábradlí
a mostů. Další regulaci plá-
nujeme v okolí hlavního ná-
draží. Nevhodně umístěná či
graficky agresivní reklama je
výraznou součástí vizuálního
smogu, který zhoršuje podo-
bu veřejného prostoru. Ta
má zásadní dopad na kvalitu
života obyvatel,“ vysvětloval
rozhodnutí Hladík.

KDOTOROZHODNE?
Posouzení, zda jsou propa-
gační materiály součástí ne-
vhodné reklamy nebo niko-
liv, je všakmnohdy takřka
nemožné. Ředitelka

mnohdy
Ředitelka
mnohdy

Asociace
malých a středních podniků
a živnostníků Eva Svobodová
si neumí představit, podle
čeho budou úředníci rozho-
dovat. „Nejlepší by byla in-
spirace ze zahraničí. Ideálně
v západních zemích, kde je
toto téma odzkoušené v pra-
xi,“ reagovala Svobodová na
dotaz Deníku Rovnost.
Domapování stavu rekla-

my se zapojila také Kancelář
architektaměsta Brna.
Zpřísnění navíc nastalo už
před třemi lety, kdy v části
Brno-střed začal platit speci-

ální reklamnímanuál. Držet
se jej mají majitelé obchodů
a lidé, kteří se starají o ven-
kovní propagaci. „Díkyma-
nuálu se na územíměstské
části povedlo nejen do jisté
míry regulovat reklamu ve
veřejném prostoru, ale také
opravit několik výkladců,
které už požadavkům odpo-
vídají,“ konstatoval vedoucí
oddělení Projektů veřejného
prostoru a soutěžeMichal
Doležel.

Omezit neodpovídající re-
klamu se společně s Brnem
rozhodli Znojemští. Tamní
podnikatelé mohou požádat
oměstskou dotaci na propa-
gaci, která nenaruší vzhled
budov. „Peníze lze použít na
návrh reklamního označení
a náklady spojené se zhoto-
vením,“ uvedla včera zno-
jemskámluvčí Soňa Bystřic-
ká.

Fotogalerie na
www.rovnost.cz

Omezení reklamního smogu
P Cílem je regulovat znečištění
veřejnýchmíst agresivní či
nevhodnou reklamou.

P Do konce roku zmizí z ulic ve
středu Brna téměř stovka
propagačníchmateriálů.

P Nejvíce jich půjde pryč ze zá-
bradlí a mostů.

P V omezení chce vedení měs-
ta pokračovat kolem brněn-
ského hlavního nádraží.

P Proti nežádoucí reklamě bo-
jují také ve Znojmě.

P Podle asociace podnikatelů
však není vhodné firmy příliš
omezovat.
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Do zahrádkaření zapojí školky i univerzity
OLDŘICHHALUZA

Brno – Přístupnější zahrád-
kářské osady poblíž centra
města. Podpora vhodného
nakládání s biologickým od-
padem. Zapojení školek, kdy
si děti vyzkoušejí pěstování.
Nejen to je součástí oficiální
dohodymezi Brnem amíst-
ním územním sdružením
Českého zahrádkářského
svazu. Memorandum nedáv-
no schválili zastupitelé.
Dokumentmá zlepšovat

vztah obou stran a společně
podporovat zahrádkaření,
stejně jako vyzdvihovat jeho
důležitost. „Jde o logické vy-
ústění téměř dvouletého di-
alogu směstem. Podařilo se
napravit některé předsudky
vůči zahrádkám a vyzdvih-
nout jejich význam pro bio-
diverzitu, potravinovou

soběstačnost, vzdělávání
a přirozenou podporumíst-
ních komunit,“ uvedla před-
sedkyně brněnských za-
hrádkářů Helena Vařejková.
Zástupci města se zavázali

informovat pěstitele o změ-
nách využití území zahrádek,
které si vyžádají třeba zruše-
ní. „Asi nejbližší případy jsou
dva. Týkají se rozšíření dál-
nice D1 na tři pruhy ve
Starém Lískovci a protipo-
vodňové ochrany v oblasti
budoucího nádraží. Podobné
informace lidé dostanou
s dostatečným předstihem,“
přislíbil primátorčin náměs-
tek Petr Hladík.
Právě spolupráci v oblasti

územního rozvoje a dále po-
tvrzení stability pro nedo-
tčené kolonie považují za-
hrádkáři za důležité. „Ze své-
ho okolí známe řadu případů,

kdy nám byly zbrkle vypo-
vězeny smlouvy a pozemky
dodnes leží ladem se všemi
problémy, které to s sebou
nese,“ upozornila Vařejková.
Memorandum zmiňuje

spolupráci při pořádání akcí,
jako jsou výstavy, semináře
či tématické víkendy otevře-
ných zahrad. Společně
smístními univerzitamimají
vzniknout vzdělávací pro-
gramy třeba pro děti a dů-
chodce.
U zahrádek odborníci vy-

zdvihují rozmanitost, ochla-
zování okolí, zadržování vody
či samozásobitelství. „V osa-
dách se nachází více stromů,
zeleň je tam intenzivnější než
na prostranstvích. Často

intenzivnější
Často

intenzivnější
jsou

rájem pro ptáky, hmyz či
rostliny,“ zmínil nedávno Vi-
lém Jurek z neziskové orga-
nizace Rezekvítek.

Memorandum

P Uzavírají je Brno a sdružení
Českého zahrádkářského
svazu kvůli spolupráci na
podpoře zahrádkaření.

P Na posledním jednání je
schválili městští zastupitelé.

P Oblastmi spolupráce jsou
cirkulární město, příroda ve
městě a zdravá demografická
strukturaměsta a soudržnost
mezi jeho obyvateli.

Tramvaje: návrat bez šance
Brno – Už tři roky v Brně zeje
prázdnotou tramvajová za-
stávka Janáčkovo divadlo.
Tramvaje vmístě nahradily
autobusové linky. To se ale
doteď nelíbí některým oby-
vatelům.
Pro obnovení tramvají

v této zastávce je například
Jaroslav Vavřík. „Teď, když se
po těch všech omezeních
a rekonstrukci divadla do
Brna znovu vrací kultura,
bych uvítal, aby tato zastáv-
ka fungovala alespoň ve ve-
černích hodinách jako dříve,“
řekl muž. Zastávku bylo
možné využít na znamení od
osmnácti do třiadvaceti ho-
din.

Podle slovmluvčí brněn-
ského dopravního podniku
Hany Tomaštíkové se ale
aktuálně o jejím znovuzpro-
voznění pro tramvaje neu-
važuje. Zastávka totiž pro
tento typ dopravy nesplňuje
nové podmínky. „Není tam
dostatečně zajištěna bez-
pečnost provozu, stejně jako
bezbariérový nástup a výstup
pro cestující,“ vysvětlovala
mluvčí.
Lidémají dvě stěmetrů od

Janáčkova divadla zastávky
Moravské náměstí, kde jezdí
několik tramvajových linek.
Přímo u Janáčkova divadla

nyní celodenně zastavuje
autobusová linka 67. (gap)

Brno slaví úspěch. Uzavřelo
desítku nejlepšíchměst
Brno – Krásnější než ně-
mecký Düsseldorf. Brno se
probojovalomezi nejlepších
deset měst Evropy. Do žeb-
říčku, který nezahrnoval
hlavní města, jej zařadil
britský deník The Times.
Deník láká návštěvníky

třeba na vilu Tugendhat ne-
bo kostnici. „Středověký
hrad? Samozřejmě. Nádher-
ná katedrála? Rozhodně. Li-
try Plzně? Ne tak docela, Br-
no spíš přiklání k vínu,“ stojí
v článku. Upozorňuje také na
studentský charakter města.
Podlemluvčí turistického

informačního centra Adély

Novákové jde o úspěch, který
městu zvýší prestiž. „Pro za-
hraniční návštěvníky jsou
nejzajímavější klasické pa-
mátky jako Petrov nebo
Špilberk,
mátky
Špilberk,
mátky jako
Špilberk,

jako
velkým tahounem

je vila,“ vyjmenovala Nová-
ková.
Zároveň vyzdvihla úroveň

brněnské gastronomie, za
kteroumnoho turistůmíří
cíleně. „Spousta lidí přijíždí
za jídlem. Oceňují živé cent-
rum, ať už se jedná o koncer-
ty nebo adventní trhy. Brno
je ojedinělémnožstvím kul-
turních akcí namalém pro-
storu,“ doplnila mluvčí. (sbu)

Krátce z jižní Moravy

Místo kádě vzniknou kužely
Brno – Odkaz na kouřící trubky v sobě nese připravo-
vané dílo, které ozdobí Dominikánské náměstí v Brně.
Architektonická soutěž se konala i loni, její výsledky ale
zástupci města neschválili. Tehdy vítěznýmodel vodní-
ho prvku vypadal zcela jinak. Vycházel z prapůvodního
fungování náměstí v podobě rybího trhu. „Nový vodní
prvek vzniknemezi kamennými lavicemi a čtyřmi pla-
tany,“ uvedla brněnská primátorka Markéta Vaňková.
Sympatie k rozličným návrhům, a to i těm nevítězným,
mohou nyní čtenáři vyjádřit na webu Deníku Rovnost.
(hal) Vizualizace a anketa nawww.rovnost.cz

Kvůli rychlosti chtějí měření
Slavkov u Brna – Bič na
řidiče v podoběměřiče
rychlosti chtějí Velešovice
na Vyškovsku. Jde o úsek
silnice I/50, na který se
častomístní nemohou ze
směru od své obce kvůli
rychle jedoucím autům
dostat. „Velešovice nás
kvůli tomu samy oslovily,
zatím prověřujeme ekonomickou návratnost,“ uvedla
včeramluvčí Slavkova u Brna Veronika Slámová. Slav-
kovští mají jako obec s rozšířenou působností techniku
zajistit. Úsekové

mají
Úsekové
mají jako
Úsekové
jako

měření funguje už zhruba pět let
u této silnice na příjezdu a výjezdu ze Slavkova. Řidiči
tam razantně překračovali povolenou padesátku. (dos)

Otevřeli vzkazy zminulosti
Rakvice – Vzácnou zapečetěnou pamětní schránku
s dobovými dokumenty po více než sto letech otevřeli
v Rakvicích na Břeclavsku. Nacházela se v kupoli kos-
telní věže, kterou nyní pracovníci opravují. Obsah
schránky teď zkoumají odborníci. „Byly v ní kupříkla-
du latinsky psané texty a dokumenty z roku 1867,“
oznámil starosta Radek Průdek. Jakmile bude hotová
nová kupole, vrátí se schránka s dokumenty zpět do
věže. Její součástí budou i současné vzkazy příštím ge-
neracím. (hag) Více a foto na breclavsky.denik.cz

314. září 2021 Deník
www.denik.cz


